
  آرمان ملی: تراکتور که با هواداران پرشور خود معروف 
است در این سال ها نیمکت لرزانی داشته است و حالا 
صحبت هایی در خصوص پیشنهادات به خمس سرمربی این 

تیم مطرح شده است. 
  نیمکت تراکتور 

در بررسی تیم هایی که حداقل در ۵ فصل اخیر لیگ برتر 
حضور داشته اند، تراکتور، بی ثبات ترین تیم در بالاترین سطح 
فوتبال ایران بوده است. ایسنا در ادامه نوشت: آنها در این ۱۰ 
سال، ۱۸ بار سرمربی خود را تغییر داده اند و تنها فیروز کریمی 
و سائلام بوده اند که در دو دوره مختلف روی نیمکت تراکتور 
نشسته اند. به جز کریمی و سائلام، ۱۵ سرمربی متفاوت 
دیگر در این سال ها روی نیمکت تراکتور نشسته اند و زنوزی 
نتوانسته سرمربی دلخواه خود را پیدا کند. البته با توجه به 
عملکرد پاکو خمش، به نظر می رسد عمر این مربی روی 
نیمکت تراکتور پیش از ۱۶ نفر قبلی باشد و باید دید مالک 
متمول تراکتور تا چه زمانی به سرمربی اسپانیایی وقت خواهد 
داد. قرارداد خمس با تراکتور تا پایان سال ۲۰۲۶ است. تونی 
اولیویرا، امیر قلعه نویی، یحیی گل محمدی، آرتوئرول سائلام 
)۲ دوره(، جان توشاک، محمد تقوی، ژرژ لیکنز، مصطفی 
 دنیزلی، ساکت الهامی، علیرضا منصوریان، مسعود شجاعی

)مربی – بازیکن(، رسول خطیبی، فیروز کریمی )۲ دوره(، 
فراز کمالوند، زونیمیر سولدو، قربان بردیف و پاکو خمز در این 

سال ها روی نیمکت تراکتور نشسته اند.
  تاثیر روی فوتبال ایران؟

یک کارشناس فوتبال معتقد است،  پاکو خمس پس از 
قرارگیری در راس کادرفنی تراکتور علاوه بر ایجاد تغییر 
و تحولاتی مثبت در این تیم، تاثیر بسزایی روی لیگ برتر 
فوتبال ایران گذاشته است. سجاد حسین زاده در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: پاکو خمس پس از آمدن به تراکتور در دو 
بعُد فنی و غیرفنی این تیم را دچار تحول کرد و این سرمربی 
اسپانیایی شخصیت تیمی فوق العاده ای را به تراکتور بخشیده 
است. وی افزود: بازیکنان فوتبال غالباً میانه ای با بازی کردن 
در پست غیرتخصصی ندارند، اما خمس به قدری بر روی تیم 
و بازیکنان تاثیرگذار بوده که رضا اسدی با پیروی از دستورات 
این سرمربی در پست غیر تخصصی به میدان رفت که این امر 
با موفقیت همراه بود و همچنین، بازیکنی همچون مهدی 
کیانی با سوابق درخشان خود در تراکتور بدون چون و چرا 
نیمکت نشین شده و این مورد حتی ذره ای حاشیه را در تیم 
ایجاد نکرده که این نشان از حاکم بودن قوانین و پایبندی 
به یکسری اصول در تیم خمس است. حسین زاده ادامه داد: 
ارتباط خمس با رسانه ها، متفاوت با اکثر سرمربیان شاغل در 
لیگ برتر است و این مورد را هم می توان از تفاوت های سکان دار 
اسپانیایی تراکتور با دیگر سرمربیان دانست. وی گفت: با روی 

کار آمدن پاکو خمس از لحاظ فنی نیز تاثیرات اساسی بسیاری 
در تراکتور ایجاد شد، که از جمله آنها می توان به نتیجه گیری 
و کسب حداکثر امتیاز از بازی ها اشاره کرد و این موضوع آیینه 
تمام نمایه ای از عملکرد مثبت خمس در این تیم به حساب 
می آید. این کارشناس فوتبال، تشریح کرد: نکته بعدی به 
ترویج تاکتیک و سبک بازی این سرمربی اسپانیایی در بین 
دیگر تیم های لیگ برتری مربوط است، برای مثال از زمانی که 
خمس پرس از بالا را در دستور کار قرار داد این اتفاق در بین 
دیگر تیم ها نیز رواج پیدا کرد. وی متذکر شد: عمق و فاصله 
بازیکنان تیم های لیگ برتر در زمین معمولاً ۵۰ - ۶۰ متر بود و 
علاوه بر آن افزایش سرعت چهارگانه در فوتبال ایران نیز یکی 
دیگر از ثمرات حضور خمس در تراکتور بوده که می توان به 

آن اشاره کرد. 
  ادعای مارکا 

رسانه  معتبر اسپانیایی در ادعایی جنجالی ادعا کرد که 
پاکو خمس، سرمربی تراکتور بندی در قرارداد خود با تیم 
تبریزی دارد که می تواند در تیر یا مرداد قراردادش را فسخ 
کند! قبل از پایان رقابت های لیگ بیست ودوم، باشگاه تراکتور 
قرارداد پاکو خمس، سرمربی اسپانیایی خود را به مدت سه 
سال دیگر تمدید کرد، با این وجود شایعات پیرامون قرارداد 
این سرمربی همواره وجود داشته و اکنون »مارکا« که یکی 
از معتبرترین رسانه های اسپانیایی به شمار می رود در خبری 
جنجالی مدعی شده که قرارداد پاکو خمس با تراکتور در 
ماه جولای بند فسخ دارد. مارکا در این گزارش به »فرناندو 

سوریانو« مدیر ورزشی جدید باشگاه دپورتیوو لاکرونیا اشاره 
کرده که شناخت بسیاری نسبت به خمس دارد و ایده های 
این سرمربی با عقیده  وی سازگار است. در ادامه این گزارش 
آمده، که خمس نیز شناخت خوبی از سوریانو دارد و دوره ای 
با وی در باشگاه »ایبیزا« همکاری داشته و حتی در مقطعی 
در ساراگوسا با یکدیگر هم تیمی بوده اند. هم چنین در این خبر 
به شناخت خمس از باشگاه لاکرونیا باتوجه به زندگی در این 
شهر نیز اشاره شده است، اما مهم ترین قسمت گزارش مارکا 
مربوط به قرارداد پاکو خمس با تراکتور است، در این گزارش 
چنین عنوان شده است، که قرارداد سرمربی اسپانیایی تراکتور 
تنها سد راه دپورتیوو لاکرونیا محسوب می شود که تا ۲۰۲۶ 
اعتبار دارد ولی بند فسخی برای وی تا ماه جولای )تقریبا زمان 
شروع لیگ برتر( تعبیه شده است. در جمله آخر گزارش مارکا 
نوشته شده »لاکرونیا چرا نباید برای نیمکت خود خمس را 

استخدام کند؟«
  گزارش آس 

روزنامه »آس« درباره آخرین وضعیت نیمکت تیم فوتبال 
دپورتیوو لاکرونیا نوشت: »اولین مأموریت فرناندو سوریانو 
مدیر ورزشی جدید این باشگاه پس از اخراج روبن دلاباررا، 
انتخاب یک سرمربی برای تیم فوتبال دپورتیوو است. پیشینه 
مربیگری، بازی در تیم دپورتیوو و زندگی در منطقه آکرونیا، 
پاکو خمس را یکی از گزینه های خوب سوریانو برای انتخاب 
به عنوان سرمربی مطرح کرد. همچنین سوریانو در تیم ایبیسا 
هم با خمس به عنوان سرمربی قرارداد بست، اما هنوز مذاکره ای 
میان طرفین صورت نگرفته است. مشکل اینجاست که پاکو 
اخیراً قرارداد خود را با باشگاه ایرانی تراکتور تا ۲۰۲۶ تمدید 
کرده است. قراردادی که فسخ آن ۵۰۰ هزار یورو هزینه 
می برد و پس از تاریخ 3۰ ژوئن افزایش هم می یابد.« این مربی 
اسپانیایی اسفند ۱4۰۱ قرارداد خود با تراکتور تبریز را تا سال 
۱4۰۵ تمدید کرد و موفق شد تیمش را به جایگاه چهارم 

جدول لیگ برتر فوتبال برساند. 
  نظر خمس 

در روزهای گذشته و پس از انتصاب دوست صمیمی پاکو 
خمس به عنوان مدیرورزشی دپورتیوو لاکرونیا، شایعات زیادی 
در مورد احتمال جدایی خمس از تراکتور و حضورش روی 
نیمکت این تیم اسپانیایی منتشر شد. با این حال اکنون خمس 
 eldesmarque در جدیدترین گفت وگویی که داشته به
می گوید که با فرناندو سوریانو صحبت تلفنی کرده، اما مذاکره 
برای سرمربیگری نبوده و تنها به دوستش تبریک گفته است. 
خمس همچنین گفت: فرناندو مردی است که عاشق کارش 
است، فوتبال را خیلی خوب می شناسد، بازیکنان را می شناسد... 
او تمام مراحلی را که ممکن است در یک باشگاه اتفاق بیفتد را 
پشت سر گذاشته است. او می خواهد به روش خودش کار کند. 
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گفت وگو

حضور 18 مربی در 10 سال در تراکتور 

»خمس« و لرزان ترین نیمکت فوتبال ایران!

 مهدی قایدی وینگر تیم ملی فوتبال ایران 
و استقلال به این نکته اذعان کرد که سرمربی 
پیشین آبی پوشان برخی اشتباهات را در این 

تیم داشته است. 
  ماندن در استقلال؟

مهدی قایدی وینگر تیم ملی فوتبال ایران 
و استقلال که مهمان دیروز )جمعه( برنامه 
»ورزشگاه« بود، درباره وضعیت ماندنش 
در استقلال اظهار داشت: روز گذشته با 
من  کردم.  صحبت  کریمی  سیدحجت 
بازیکن شباب الاهلی هستم، چون قراردادم 
با استقلال قرضی بود و تمام شده است. از 
امروز مذاکرات با باشگاه شباب الاهلی شروع 
شده، اما نمی دانم چطور پیش رفته است. 
باید به امارات بروم و در دو سه روز آینده 
مذاکره کنم. در این مدت با مدیربرنامه هایم 
صحبت نکردم که بدانم شرایط چطور بوده 
است. او )مدیربرنامه هایش( می داند با چه 
وضعیتی به استقلال آمدم. مدیربرنامه هایم 
استقلالی دوآتیشه است و رابطه خوبی با 
کریمی، سرپرست باشگاه استقلال دارد. 
امیدوارم صحبت هایی که می شود به سود 

من و استقلال باشد. 
  قهرمانی؟

وی در واکنش به طرح سؤالی از سوی 
مجری برنامه مبنی بر اینکه سال گذشته 
از استقلال جدا شد و این تیم به قهرمانی 
رسید و امسال با جدایی اش از شباب الاهلی 
امارات، آنها قهرمان لیگ امارات شدند، گفت: 
این موضوع در فضای مجازی پخش شد که 
خنده ام گرفت. از این پس به هر تیمی که 
بروم، قرارداد یک ساله می بندم، به شرطی 
که سال بعد قهرمان شود. نمی دانم چه 

حکمتی است، اما هر جایی بودم تمام وجودم 
را برای آن تیم گذاشته ام. 

  پیشنهادات 
وینگر فصل گذشته تیم فوتبال استقلال 
در مورد پیشنهاد الاتحاد کلبای امارات 
تصریح کرد: از چند تیم دیگر اماراتی و 
همین طور قطری و عربستانی پیشنهاد دارم. 
با فرهاد مجیدی خیلی در ارتباط هستم و دو 
سه هفته یکبار صحبت می کنیم. مجیدی 
سال گذشته عملکرد خوبی در الاتحاد 

داشت، ولی کمی بدشانس بود. 
  دخالت همسر؟

وی در واکنش به این سؤال که شایعاتی 
مطرح می شود که همسر او باعث جدایی اش 
از استقلال و رفتن به امارات شده بود، گفت: 
همسرم هیچ موقع در کارم دخالت نمی کند. 
او نظر می دهد، ولی تصمیم را خودم می گیرم. 
هر زمان بگویم استقلال یا تیم دیگری، 
می گوید به استقلال برو. همسرم استقلال 
را خیلی دوست دارد ولی در فضای مجازی 
پخش می شود که همسر قایدی نمی گذارد 
بماند. اینها حواشی رسانه است. من باید 

آرامش خانواده ام را تأمین کنم. 
  امکانات 

قایدی در پاسخ به این سؤال که دوست 
دارد در استقلال باشد یا اروپا و امارات اظهار 
داشت: استقلال را خیلی دوست دارم. 
استقلال تیمی است که باید از هر لحاظ 
خوب باشید، ولی هیچ امکاناتی ندارد. امسال 
به عشق هوادار از جان مان مایه گذاشتیم. 
امسال بدترین سال پرداختی در استقلال 
بود. اگر پرداختی ها خوب بود، شاید همه 
چیز فرق می کرد. بازیکنان از نظر ذهنی به هم 

ریخته بودند. یکی ماشین می فروخت، یکی 
خانه اش را و دیگری برای اینکه اجاره کمتری 
بدهد به جای دیگری نقل مکان می کرد. 
خیلی خنده دار است بازیکن استقلال با 
موتور یا اسنپ به تمرین بیاید. وی افزود: 
خیلی از مبلغ قراردادم باقی مانده است و 
پرداختی به من به ۲۰ درصد هم نمی رسد. 
حجت کریمی شاید در جریان باشد. من 
موضوع را به فتح ا... زاده و آجورلو انتقال داده 
بودم. قراردادم را رو کرده بودند و یکسری 
قول ها دادند. شاید برخی بازیکنان ۶۰ درصد 
گرفته باشند و نوش جان شان، ولی من پولی 
نگرفته ام. در امارات همه چیز روی ساعت و 
تاریخ بود، ولی الان هم شرایط خوب باشد، 
باز هم استقلال را انتخاب می کنم. کریمی 
شاید از بیرون مشکلات را می دید ولی الان 
که سرپرست باشگاه است می داند شرایط 
چقدر افتضاح است. مگر می شود در محل 
تمرین آب نباشد؟ فتح ا... زاده صحبت هایی 
کرد و گفت بازیکنان ۶۰ درصد قراردادشان را 
گرفته اند یا مدعی شد که بازیکن پول نگیرد، 
بازی نمی کند. زمانی این حرف ها را زد که 
زیر ۱۰ درصد گرفته بودم. نمی دانم روی 
چه حساب و کتابی این حرف را زد. ما سالن 
بدنسازی، غذاخوری و جیم خوب نیاز داریم، 
ولی برای دو بازی پایانی سال برابر تراکتور 
تبریز و پرسپولیس در فینال جام حذفی، 
سالن آماده شد. سقف سالن آنقدر کوتاه 
بود که وقتی می پریدم به سقف می خورد و 
نمی دانم سایر بازیکنان چطور می ایستادند!

  نکونام 
قایدی در مورد انتخاب جواد نکونام 
به عنوان سرمربی استقلال گفت: ارتباطی 

با نکونام نداشتم، ولی احترام زیادی برای او 
و دیگر مربیان استقلالی قائلم. در حال حاضر 
بهترین گزینه برای استقلال، نکونام بود. 
همین که هواداران نکونام را دوست دارند و 
خودش در استقلال بازی کرده و این تیم را 
می شناسد، می تواند به تیم کمک کند. نکونام 
استقلال را می شناسد و می تواند موفق باشد. 

  طارمی 
وی در واکنش به این سؤال که آیا او 
پنالتی گیر است یا مهدی طارمی، تصریح کرد: 
صد درصد طارمی! همه پنالتی ها را خودم 
می گیرم. زمانی که دفاع خسته است حسی 
به من در لحظه می گوید که چه تصمیمی 
بگیرم. قبول ندارم که می گویند در دربی 
دنبال پنالتی گرفتن هستم. برای من مهم 

این است که تیم ببرد. 
  قلعه نویی 

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران راجع به 
قهرمانی تیم ملی در مسابقات کافا هم توضیح 
داد: این قهرمانی را تبریک می گویم. خیلی ها 
می گویند مهم نبود، ولی من می گویم مهم 
بود. امیرخان )قلعه نویی( واقعا مربی بزرگی 
است و دوست داشتم با او کار کنم. زمانی 
که از تیم ایرانجوان بوشهر به اردوی تیم 
جوانان آمدم من را گوشه ای کشاند و صحبت 
و دوستان خوبش را معرفی کرد. او مردی 
بزرگ و مهربان است. از مربیگری قلعه نویی 
تعریف هایی شنیده بودم. مهم ترین خصلت 
قلعه نویی جذبه اوست. شاید در این چند 
سال از جذبه کی روش گفته باشند، ولی جذبه 
قلعه نویی بیشتر از کی روش است و می تواند 

به تیم ملی کمک کند. 

قایدی: خنده دار است بازیکن استقلال با موتور و اسنپ به تمرین بیاید 
  کوتاه 

  تسنیم: سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره بازی 
جذاب ایران - کره جنوبی در جام ملت های زیر ۱۷ سال 
آسیا ۲۰۲3 گزارشی منتشر کرد. به گزارش سایت رسمی 
فدراسیون فوتبال، در بخشی از گزارش کنفدراسیون فوتبال 
آسیا آمده است: ممکن بود روحیه تیم نوجوانان ایران پس از 
تساوی در بازی قبلی مقابل قطر تضعیف شده باشد، اما آنها 
نمایشی خیره کننده در آخرین دیدار خود در جام ملت های 
آسیا زیر ۱۷ سال تایلند مقابل کره جنوبی داشتند. دو گل 
سریع در نیمه اول باعث شد آنها روز پنجشنبه در ورزشگاه 
پاتوم تانی با نتیجه ۲ بر صفر پیروز شوند و به عنوان تیم اول 
گروه به مرحله حذفی راهیابی پیدا کنند که هشتمین مرتبه 
در ۱۲ بار حضورشان در این رقابت ها و البته اولین بار از سال 
۲۰۱۶ که به عنوان تیم دوم، راهی مرحله بعد شده بودند. 
ایران در مرحله یک چهارم نهایی به مصاف یمن می رود و 
کره جتوبی با تایلند بازی خواهد کرد. افتخار حاصل از این 
پیروزی در چهره حسین عبدی در کنفرانس خبری پس از 
بازی مشخص بود و نحوه تقابل بازیکنانش مقابل حریفی که 
۱۰ گل تا پیش از این بازی به ثمر رسانده بود را توصیف کرد.« 

بیــن المــلل 
  ستاره 3۱ ساله پاری سن ژرمن از انتصاب احتمالی 
کارلو آنچلوتی به عنوان سرمربی جدید تیم ملی فوتبال 
برزیل حمایت کرد. نیمار که در سال های اخیر بارها و بارها 
از سوی کارشناسان و هواداران مورد انتقاد قرار گرفته، 
در گفت وگو با شبکه تلویزیونی »بند اسپورتس« برزیل 
گفت: من استعداد خود را می شناسم و می دانم چه کاری 
می توانم در زمین انجام دهم. فوتبال یک ورزش فردی 
نیست و بهترین بازیکنان هم همیشه مورد سرزنش قرار 
می گیرند. ما در مورد لیونل مسی دیدیم که او در تیم ملی 
فوتبال آرژانتین با مشکلاتی دست و پنجه نرم می کرد اما 
در نهایت با آلبی سلسته قهرمان جام جهانی شد، چون 
تیمی وجود داشت که به لئو کمک کرد و برای او بازی کرد. 
ستاره برزیلی پاری سن ژرمن که به دلیل مصدومیت از 
ناحیه قوزک پا و عمل جراحی که داشت، حالا چهار ماهی 
است که دور از میادین فوتبال است، صحبت های خود را 
این طور ادامه داد: من عاشق فوتبال هستم و دوست دارم در 
زمین باشم. تصور کنید چهار یا پنج ماه نمی توانم بازی کنم 
که این واقعاً بد است، چون دلم برای بازی کردن و حضور 
در زمین تنگ شده است. این کاری است که برای انجام آن 
به دنیا آمده ام، یعنی فوتبال بازی کردن. نیمار همچنین 
ضمن حمایت از احتمال حضور سرمربی فعلی رئال مادرید 
روی نیمکت تیم ملی فوتبال برزیل خاطرنشان کرد: اگر 
چنین اتفاقی رخ دهد، تیم ملی برزیل برای اولین بار این 
امتیاز را خواهد داشت که سرمربی خارجی روی نیمکتش 
داشته باشد. کارلو آنچلوتی مربی ای است که همه عناوین 
قهرمانی را برده است. او مطمئناً می تواند چیزهای زیادی 
به ما بیاموزد. در مورد نیمار اما خبر دیگر اینکه نشریه 
»UOL Esporte« برزیل خبر داد طبق گزارش های 
رسیده خانه پدری نیمار ۵ هزار متر است و پدر این ستاره 
در حال ساخت یک دریاچه مصنوعی در داخل حیاط 

خانه اش است. 

   انتقال 
مطابق با ادعای گاتزتا دلو اسپورت، تیموتی وه آ در 
آستانه پیوستن به بیانکونری قرار دارد. یوونتوسی ها با 
باشگاه لیل بر سر انتقال 1۲ میلیون یورویی این بازیکن 
آمریکایی به توافق رسیده اند و طبق ادعای گاتزتا دلو 
اسپورت، این انتقال به مراحل پایانی نزدیک شده است. 

 نشست  
 یورگن کلینزمن یک نشست مطبوعاتی برگزار کرد تا در مورد 
نتایج ضعیف تیمش به رسانه ها پاسخگو شود. نکته جالب اینکه 
در طول این کنفرانس، کلینزمن مثل همیشه با صورت خندان 
پاسخگوی سوالات خبرنگاران بود و همچنین دستیارانش از 

جمله آندریاس کوپکه را هم در کنار خود نشانده بود.  

             خداحافظی  
باشگاه فولاد مراسم بدرقه ویژه ای برای لژیونر کشورمان برگزار 
کرد. محمدامین حزباوی که انتقال بزرگی به السد قطر تجربه کرد و 
باشگاه فولاد خوزستان مبلغ رضایت نامه چشمگیری برای جدایی 
این ستاره ملی پوش گرفت، پنج شنبه شب مراسم خداحافظی مدافع 

جوان خود را با حضور مسئولان این شرکت و باشگاه برگزار کرد. 

ت
شــ

س نو
عک

پایان کار نماینده ایران با  
کسب ۵ مدال در دراگون بت 

کاپ چین
 روز پایانی رقابت های قایقرانی دراگون 
بت کاپ جهانی چین با کسب یک طلا 
و نقره دیگر برای نماینده ایران پیگیری 
شد.به گزارش مهر، روز  جمعه دوم تیرماه 
و در آخرین روز از مسابقات کاپ جهانی 
دراگون بت چین تیم آوش نماینده ایران 
صاحب دو مدال دیگر شد.در رقابت فینال 
دراگون بوت هشت نفره ۵۰۰ متر بانوان 
تیم آوش با تیم های فیلیپین، هنگ کنگ، 
مالزی و تیم اول و دوم چین رقابت کرد و در 
پایان با زمان ۲:۲3.۵۸۱ دقیقه بالاتر از رقبا 
در رده نخست ایستاد و اولین مدال طلای 
خود را در این رقابت ها کسب کرد.ژدر 
مسابقه فینال دراگون بوت ۱۰ نفره ۵۰۰ متر 
بانوان تیم آوش با دو تیم از چین و تیم های 
هنگ کنگ، فیلیپین و مالزی رو به رو شد 
و در پایان با زمان ۲:۲۶.34۷ دقیقه پس از 
نماینده چین در رده دوم ایستاد و صاحب 
مدال نقره شد. دیگر تیم چین در این رقابت 
مدال برنز به دست آورد.بر این اساس آوش 
خلیج فارس نماینده ایران با ۵ مدال به کار 
خود در کاپ جهانی دراگون بوت چین 

پایان داد.

خارج ازمستطیل سبز

ادین ژکو در فنرباغچه ترکیه 
سال  دو  برای  اینترمیلان  مهاجم 
با فنرباغچه قرارداد امضا کرده است. به 
گزارش بی ساکر، باشگاه فنرباغچه اعلام 
کرد ادین ژکو 3۷ ساله که در فینال لیگ 
قهرمانان نیز برابر سیتی بازی کرد با 
قراردادی دو ساله به این تیم پیوسته است. 
او 4. ۲ میلیون یورو )4. ۶ میلیون دلار( در 
هر فصل دریافت خواهد کرد. ژکو فصل 
گذشته ۱4 گل برای اینتر به ثمر رساند، 
اما قراردادش به پایان رسید. او پیش از این 
برای منچسترسیتی و وولفسبورگ بازی 
کرده و قهرمانی در لیگ برتر و بوندسلیگا را 
به دست آورده بود. ژکو که بیش از 3۰۰ گل 
در فوتبال باشگاهی به ثمر رسانده است، 
همچنین با ۶4 گل ملی در ۱۲۹ بازی، 
بهترین گلزن تاریخ بوسنی و هرزگوین 

است. 

خبـــــر

 کار بزرگ برای پرسپولیس 

 در فصل نقل و انتقالات تیم فوتبال پرسپولیس اگر 
مهره های تاثیرگذار خودش را حفظ کند کار بسیار بزرگی 
انجام داده است. همچنین -4 ۵ بازیکن خوب و جوان جذب 
کند تا هرچه قدرتمندتر از عنوان قهرمانی خود دفاع کند. 
برای هر بازیکنی جدا شدن از پرسپولیس خیلی سخت 
است. شنیدم که سیامک نعمتی و کمال کامیابی نیا از تیم 
پرسپولیس جدا می شوند، آنها زحماتی زیادی برای تیم 
کشیدند و باید از آنها یک تقدیر باشکوه انجام شود. همه 
جای دنیا اینگونه است که از بازیکنان باسابقه ای که از 
تیم شان جدا می شوند مراسم خداحافظی باشکوهی برگزار 
می کنند. بهتر است باشگاه پرسپولیس هم برای ارج نهادن 
به این بازیکنان، مراسمی درخور را تدارک ببیند. قانون سقف 
بودجه برای باشگاه ها را اصلا قبول ندارم، این قانون برای 
فوتبال خیلی مسخره است. فوتبالیست هر چقدر بگیرد 
برای او کم است، چون دوران اوج یک فوتبالیست حدود ۱۰ 
تا ۱۵ سال است و در این سال ها باید آینده خود و خانواده اش 
را تامین کند تا در زمان بازنشستگی اش محتاج کسی نباشد، 
چون خیلی از فوتبالیست های ایرانی بعد از اتمام فوتبال شان 
به مشکل برخورده اند. بازیکنی که از کیفیت بالایی در 
فوتبال برخوردار است باید قرارداد های خوبی هم بگیرد، 
اما بازیکنانی که در حد و اندازه های تیم ملی نیست نباید 
مبالغ نجومی و سرسام آوری از باشگاه ها طلب کنند. بازیکن 
در حد همان کاری که انجام می دهد باید پول دریافت کند. 
تمام پیشکسوتان فوتبال اعتقاد دارند باید دست دلالان از 
فوتبال کوتاه شود تا این فوتبال بتواند نفس بکشد. این دلال ها 
هستند که رقم های بازیکنان بی کیفیت ایرانی و خارجی را بالا 
می بردند و بدون زحمت کلی پول به جیب می زنند. در فوتبال 
ایران دلالان باعث می شوند که برخی بازیکنان قرارداد های 
میلیاردی دریافت کنند. حتی اگر بازیکنی کیفیت فنی اش 
هم بالا رفته، برای سال بعد باید چند درصد قراردادش 
افزایش داشته باشد. حضور مدیر برنامه ها در فوتبال ایران که 
بازیکن از یک تیم به تیم دیگر می رود چه لزومی دارد؟ زمانی 
که بازیکنی از کشوری به کشور دیگر انتقال پیدا کند، نقش 
مدیر برنامه در ترانسفر بازیکن بسیار مهم است. عربستان 
انتقال های سرسام آور و نجومی را در فوتبال دنیا انجام داده 
است و تا چند سال آینده دیگر تیم های فوتبال ایران در لیگ 
قهرمانان هیچ حرفی برای گفتن نخواهند داشت. عربستان 
پیشرفت چشمگیری داشته و بازیکنان تاپ دنیا را به تیم های 
خودش می آورد. آنها به غیر از جذب بازیکنان تاثیرگذار 
امکانات و سخت افزار ایده آل و مناسبی را برای لیگ خودشان 

مهیا کرده اند. 

  حسن اشجاری بازیکن سال های 
گذشته تیم استقلال در خصوص حضور 
جواد نکونام روی نیمکت این تیم در فصل 

آینده صحبت کرد. 
 در خصوص انتخاب جواد نکونام 
به عنوان سرمربی استقلال چه نظری 

دارید؟
 به نظرم در حال حاضر بین گزینه های 
داخلی گزینه ای بهتر از جواد نکونام وجود 
نداشت و با توجه به اینکه زمان برای 
استقلال در حال از دست رفتن بود بهترین 
حالت همین بود که جواد نکونام به عنوان 
سرمربی انتخاب شود و فکر می کنم باشگاه 
استقلال تصمیم درستی در این زمان 
گرفت. نکونام هم به عنوان سرمربی رزومه 
خوبی برای خودش دارد و هم به عنوان 
یک استقلالی متعصب ارزش نیمکت این 
تیم را می داند و برایش زحمت می کشد و 
شایستگی رسیدن به این سمت را داشت 

و به او تبریک می گویم. 
 نظر شما در مورد سبک بازی 
تدافعی نکونام و تفاوتش با فصل 

گذشته چیست؟
 فصل قبل ساپینتو فوتبال هجومی 
ولی  می داد  ارائه  تماشاگرپسند  و 
اشکالاتی داشت که در نهایت منجر به 
این شد که به قهرمانی نرسد و ناکام ماند 
و جواد نکونام آن اشکالات و ایرادها را 
ندارد. من هم قبول دارم فوتبال هجومی 
تماشاگرپسندتر است ولی خب اگر قرار 
است نتیجه ای حاصل نشود به چه دردی 
می خورد؟ نکونام هم طبیعتاً مربیگری 
خودش را با کی روش شروع کرده و 
فوتبالش تحت تاثیر اوست و بازی محافظه 
کارانه و تدافعی را می پسندد ولی اگر این 
منجر به نتیجه گرفتن شود چه اشکالی 
دارد؟ من خودم البته فوتبال تدافعی 
صرف را نمی پسندم و سبک بازی جواد 

نکونام هم اینطور نیست. 
 آیا نکونام در استقلال موفق 

خواهد بود؟
یحیی  اگر  پرسپولیس  در  ببینید   
گل محمدی آمد و موفق شد به خاطر 
برانکو  او  از  پیش  بود که  ساختاری 
سازماندهی کرده بود ولی استقلال چنین 
شرایطی ندارد و همینجوری مشکلات 
زیادی دارد. به نظرم استقلال باید به 
نکونام فرصت دهد و حتی اگر هفته های 
اول نتایج خوبی نگرفت از او حمایت شود. 

علیرضا محمد
  کارشناس فوتبال 

 اشجاری: 
  باید از نکونام 

حمایت شود 


